
 هاپنجشنبه عصر شهرسازي و معماري هنر، تخصصی علمی نشست
  1400شهریور سال  11پنجشنبه : زمان

 بحران آب در سرزمین ایران عنوان:
 
 

 کامران امامی، رضا حاجی کریم، پدرام احمدي و محمدمهدي محمودياعضاي میزگرد: 
 

 :هاسخنرانی از ايچکیده
با عنوان بحران آب در سرزمین ایران در  166پی در نشست اندیشکده هرم هستم ازن ادر خدمتت کنمیمسلام عرض  محمودي:

هاي مختلف با معماران و شهرسازان همیشه کار کردند و کمک کردند و این روي پروژه انبزرگوار هستیم که بزرگوار سهخدمت 
خودشان بفرمایند که نسبت به تخصص و شهرسازي نیست ولی اگر امکانش هست ـ  هاي معمارين رشتهاشیهارشته انبزرگوار

 .ناشیهرشت
بحران جهانی شده است و در سرزمین ما هم این بحران بحران آب  واقعاً خدمتتان بگویم ،ولی قبل از اینکه صحبت را باز کنم

آب در  .مقدس بوده ،پاك بوده ،محترم بوده در فرهنگ ما در مدیریت ما همیشه گذشته درآب  کهیصورت درشود تر میخیلی پیچیده
ن داریم که چقدر این آب غنی بوده و در مهندسی گذشته هم چقدر قوي داریم که امیهانقاشی درن داریم ااشعارمدر ن داریم اادبیاتم

شتر صحبت که بزرگواران بی قناتداشتند یا  زمان در آنچه مهندسی خوبی روي آب  که مینیبیم ،خودش اگر باغ فین کاشان را ببینیم
نسبت به تجربه و تخصص خودشان در خصوص این  را تقاضا دارم که خودشان آنها بزرگواران را و از سه کنمیمکنند من معرفی یم

آقاي  جناب بزرگواران را کنمیممعرفی  را مطرح کنند سؤالاتکه بعد  ،موضوع که بحث بحران آب در سرزمین ایران است بفرمایند
کنیم از دوست بسیار عزیز اول شروع می کریمجناب آقاي دکتر کامران امامی، جناب آقاي دکتر رضا حاجی ،مهندس پدرام احمدي

  .هستیم خدمتتاندر  پدرام احمديخودم جناب آقاي مهندس 
 هستم آقاي خدمتتانمکانیکی در ساختمان و سایت در  ساتیتأسپدرام احمدي هستم کارشناس سلام و عرض ادب،  احمدي:

  است. اعث افتخاردکتر ب
  .در خدمت جناب آقاي دکتر امامی هستیم محمودي:

داشتیم در مهندسی آب و مهندسی سد حرفه اي سال فعالیت  30سلام دارم من دکتراي عمران آب هستم و  عرض ادب و امامی:
 .و مدیریت سیلاب و مهندسی ارزش

  .کریم در خدمتیمجناب آقاي مهندس رضا حاج محمودي:
 رهیمد ئتیهکریم هستم مهندس مکانیک و فوق لیسانس دکتراي مدیریت و در حال حاضر عضو بنده رضا حاج کریم:حاج 

  .فدراسیون صنعت آب و فعال در صنعت آب و فاضلاب
 کمک کنند درتوانند به ما معماران و شهرسازان هایی که دارند چقدر میتخصص انعزیزان متوجه شدند که بزرگوار محمودي:

نیم از کشروع می ار سؤالتر اولین شهري و ترکوچکهاي تا پروژه و بزرگ مملکت هاي بسیار کلان مملکتهاي مختلف پروژهپروژه
یک کشور کم آب هست از گذشته هم همین بوده ولی دانش بسیار قوي داشتیم که از آب چطور استفاده  حال هر دراینکه کشورمان 

فرهنگی هم داشتیم که مردم آب را تمیز نگه  نظر ازدانش را این که اشاره کردم بسیار قوي بودیم و ی مهندس نظر از جاهمان کنیم و



اشته در حضور د هاآب چگونه در زندگی ما ایرانی واقعاًکردند و دیدیم که رویه مصرف میکردند و کمتر بیداشتند و کمتر آلوده میمی
ود آلودگی بسیار زیادي را به وج ،دانیمارزش این آب را نمی اتفاقاًگذاشته ولی چرا امروز به این روز افتادیم که  يریتأثگذشته چه 

 هست؟ هنظر شما چ رویم از خود آقاي مهندس پدرام احمدي شروع کنیم،به سمت بدتري می روزروزبهآوریم و می
خدمت شما بزرگواران و اساتید محترم که در این جلسه هستند من دهم ارادتمند آقاي دکتر البته من درس پس می احمدي:

من کم  رنسبت به اساتید دیگ شاید کنم ببخشند همه وهست خواهش می آن البته اگر نقدي به ،مویگنظرات شخصی خودم را می
 طوربهرا د در کشور شاید چند مور متأسفانهکه دست به گریبانش هستیم  یمسائلدر خصوص بحران آب و باشم تر سوادتر و کم تجربه

این بحران را در کشور ما دامن زده  واقع درکه موردهایی  نیتربزرگخیلی شاخص بشود به آن اشاره کرد ولی از دید بنده یکی از 
 آن ه بشود بهکی اشتباه صنایع و شاید ایراد دوم برداران آب هست یعنی جانمایی اشتباه شهرها، جانماییجانمایی غلط بسیاري از بهره

با  شده ون روزبه ،با تکنولوژي روز متأسفانهبحث کشاورزي و فرهنگ کشاورزي است. که در این قضیه به اصطلاح طرح موضوع کرد 
 درمیلیون جمعیت داشتیم  8که حدود  1300میلیون جمعیت داریم به نسبت سال  80که حدود  1400نیازهاي جمعیتی ما که در سال 

مستقیم دارد  ریتأثآب  عتاًیطب .تا شاخصه اصلی است دوخودش را وفق بدهد و حرکت کند با نیازهاي واقعی کشور این  هنتوانست واقع
درست مصرف کنیم یا  و اینکه آب روي فرهنگ مردم و کمبود آب یا زیادي تیدرنهاها و روي سنت ،روي شهرنشینی ،خووروي خلق

 .هستم خدمتتانگذارد حالا من در نمی ریتأثیبهایی از این دست را نکنیم یا بحث
شهرها،  ازنظرهاي کلان چه هاي کاربريید که بحث جانماییدآقاي مهندس احمدي به نکات بسیار مهمی اشاره کر محمودي:

 رامامی نظنجام شده آقاي دکتر اشتباه ا است و صنعت و کشاورزي ابعاد و اندازه آن اشاره کردید که غلط ازنظرتوسعه شهرها و هم 
 ؟شما

، هم است یک چهارچوب هایش درشود خیلیهایی که مطرح میالبته بحث ایی که به نظر من مهم است،نکته ببینید امامی:
ین حالتی داشته باشد در کشور ما بعضی جاها نکنم هیچ کالاي دیگري چارزش آب فکر نمی آب است. ارزش باپوشانی دارد در رابطه 

ن خیلی با هم فاصله دارد شما ان است و دلار و تومابعضی جاها هم چند توم ،تواند داشته باشدتوجیه هم می باشدتواند چند دلار می
که در شرایط  لایینیست پس یک کا برابرهزار  20، 10تفاوت  ربیرجند نصف قیمت تهران بگیرید ولی دیگ ازممکن است زعفران را 

امسال  ،فروردین روز جهانی آب است دومدانید می است، آورچالشخودش باشد،  ش مختلف داشتههاي ارزقیمت واقع درمختلف 
کند گذاري آب است و چندین ارزش است جزو حقوق بشر است یک مقدار قضیه رو پیچیده میسازمان ملل عنوان گزارشی که داد ارزش

دي ناکارآمدي اقتصا کلاًبدهد و  منافعها صدها هزاران برابر دهما  به توانیم جاي دیگري استفاده کنیم وما اگر آبی را می ینوعبهو 
 1/0 آن ست جمعیتا یک سه هزارم ما باًیتقر مربع لومتریک 700اپور نگببینید س .ویژگی اقتصاد ما است در آب هم این قضیه وجود دارد

این  کلاًهمه نفت و معدن اینها هم ندارد  ست اینا اش اندازه ماملی یناخالص تولید جمعیت و سه هزارم مساحت 1/0ست با ا ما
 هم هزینه ستیزطیمحباعث شده ما از  يناکارآمدست این در قضیه آب هم هست و این ا ویژگی ما نیترمهمناکارآمدي اقتصادي 

 نیترمهم 21در قرن  نالاآب  هرحالبههزینه کردیم  ستیزطیمحاز  يجورکیآمدي اقتصادي آمدیم از این ناکار واقع درکردیم 
به آب ربط دارد و چالش فقط چالش ایران نیست چالش دنیا است  اًتا هدفش مستقی هفتگانه سازمان ملل هفدهموضوع است از اهداف 

ا ممکن ر ییزهایچکیکند که یک شرایطی را فراهم می هرحالبهتغییر رویه براي ما  هرحالبهکنیم و و تغییر رویه را فراموش نمی
 دیریت آبکه کارآمدي و اثربخشی م شود خیلی احتیاج داریمبیشتر می هایسالخشکشود و هم ها بیشتر میاست بینیم که هم سیلاب

  .بیشتر شود
ها اشتباه بوده چه شهرها چه توسعه شهرها هم اشاره بزرگواران اشاره کردند که جانمایی کاربري ،کریمآقاي دکتر حاج محمودي:



 نگاه شما چیست؟ هاي مختلف. تلف یک قیمت دیگري دارد و این آب هم ارزش نیست در مکانخهاي مدند که ارزش آب در مکانکر
عنوان کنیم، ما به بحران آب اشاره نکنیم ما در کشوري روي خواستم اول یک اصلاحی ببینید آقاي دکتر من می حاج کریم:

 درصدش در اقلیم گرم و خشک است 85کنیم که ما در کشوري زندگی می شودتبخیر میي ودرصد نزولات ج 72کنیم که زندگی می
 هم داشتیم این محصول دیروز و ما این شرایط را داریم از دیرباز .متوسط بارش آسیا است ½مان یک سوم بارش دنیا یا هایبارش یا

ه زعم ب اگر بحرانی هم وجود دارد .شرایط ثابت است ،ایطکنیم این شرزندگی می گرم و خشک امروز هم نیست ما وقتی در یک اقلیم
برداري بحران تطابق با شرایط محیطی و مدیریت این شرایط است ما در اینجا دچار بحران سازگاري با کم آبی است بحران بهره بنده

ي هاینکه ما وقتی الگوي توسعمطلب  اولین ،کنماشاره میداریم که به دو، سه مورد آن مختلف  عواملبحران هستیم چرا بحران داریم 
عه کردیم اگر سراغ توس کپی برداريرا از جوامع پر آب  مانتوسعهنوشتیم چه قبل از انقلاب و یا چه بعد از انقلاب الگوي را می خود

 مسئله آب ندارند و ما این را ندیدیم صنایع فولادمان را هم بدون ،فولاد رفتیم نگاه ما به ایتالیا بوده به هند بوده اینها بحران آب ندارند
 ،لین مسئلهپس او ،کردیم و در نوع انتخاب تکنولوژي هم باز مسئله کم آبی را لحاظ نکردیمآمایش سرزمینی جانمایی توجه به اسناد 

دانیم که یک ببینید وقتی ما میمان توسط دولت. بعدي عدم ایجاد گفتمسئله  .جوامع پر آب استاز برداري از الگو توسعه مسئله کپی
حاکمیت یکی از کارکردها و وظایفش این باید باشد که شهروندان را نسبت به این  تینها درمحدودیتی قرار است به وجود آید آب و 

ما ه شروع کرد که ما و شرا در تهران با این جمل یسخنران شخصیرود در همین فضاي بعد از برجام من یادم نمی .کند هشرایط توجی
هایی را براي این باید در نظر آب نداریم ما سیاست دیگر یکی رودیم رآبیز از ما یعنی (هلند و ایران) هر دو مشکل آب داریم یکی

انادایی که در یا بلژیک یا ک استنقاط دنیا  نیترپرآبو جزو رفتن است  رآبیزدر حال ن هلندي که اببینید آقاي دکتر هم خوب بگیریم
مطلق  صورتهبتازه شاید یک جاهایی  ،ندیبیمکه آقاي دکتر اشاره کردند جزو کشورهایی که کمتر آسیب  اشیمیاقلاثر تغییر شرایط 

صرف آب را ت ممقررا نیتررانهیگسختهلند  همانکانادا یا  همانولی  ،باشداگر بخواهید نگاه کنید نسبی نبینیم شاید به نفعش هم 
درصدش اقلیم گرم و  85اما ما در یک کشوري که  .است اییدارد الزامات قانونی که براي بازچرخانی آب دارند بسیار الزامات پیچیده

دولت در  نفعان است یعنیخشک است این الزامات را نداریم و این گفتمان را ایجاد نکردیم مسئله بعدي به نظر بنده عدم مشارکت ذي
انسته نتو اشاره کردند یدرستبه ارزش آبی را که آقاي دکتر آنمشارکت نداده و مدخلان را و ذي نفعانش ذياهاي آبیستتهیه سیا

ول را که فلان محصول را بکار یا فلان محصگوییم توانیم بهش دستوري بکشاورز را نمی . یکاندازدیبنفعان جا مشارکت ذي عنوانبه
ب خیلی خوب سازگاري داشتند خیلی خو قناتکشاورز باید ارزش آب را متوجه باشد که متوجه بوده نیاکان ما با مدیریت آب با  ،نکار

آب  همین بحث اقتصاد ی استمهمزدیم و مسئله بعدي که به نظر من خیلی نکته  به هم را آمدند این ما بودیم که نظمشکنار می
این هم  ،متأسفانهیک کالایی است که ارزش ذاتی ندارد  نکه نگاه اقتصادي بهش وجود نداردای هواسطبهاست یعنی آب در کشور ما 

خصوص توسط بخش خصوصی هگذاري بشود که هر سرمایهمی رطرف ماجرا هم منج آناین کالا از  مصرف کردنبد شود به منجر می
 گذاريشود و راه را براي توسعه صنایع آبی و فراگیر شدن سرمایهمواجه مییا نهادهاي بازار سرمایه و بازار پول در این حوزه با شکست 

د دهدر صنعت انجام می دکلانی در شهر داروساز ساختتوانید از کسی که هست نمی نگونهیا کهیوقتبندد، شما آب می يدر حوزه
شود اش انجام بدهد پس این هم میداخل مجموعه ارفاضلاب  ی پس آببازچرخاند یک سیستم یکه داوطلبانه بیا ،انتظار داشته باشید

ن سازگاري با کم آبی که حاصل چند هزار سال تمدن بوده و ما این آمورد سبب شده که ما از  چهارن آش به نظر من یهایکی از گزینه
ذاریم چون بحران آب بگ را مشنیم اساتونمی که خیلی خوب بلد بودیم فاصله گرفتیم و امروز به بحران سازگاري با کم آبی اتمدن ر
 یم.اهداد از دست ار مانيسازگارتغییر رویه کم شده باشد این ما هستیم که  به خاطر یبوده حالا شاید کمهم  قبلاًنی بوده که اآب هم

ه کردیم کول هاي آخر شما که چند هزار سال ما توانستیم سازگار برویم جلو و قبصحبت دهم نسبت بهمن ادامه می محمودي:



مقدار آب را فهمیدیم که چطور باید استفاده کنیم و توسعه کشور ما طی این چند  در سرزمینی هستیم که نیمه خشک و گرم است و
ه علم سال گذشته کصدولی بعد در  رفت رفت یعنی براي این سرزمین جلوجلو  آنتمدن با  نظر ازکشاورزي و صنعتی  لحاظ ازسال 

گویند باید جهانی ببینیم ولی باید مکانی جهان هم رسید یعنی درسته که امروزه می طرف آنیک مقدار دانشگاهی شد و اطلاعات از 
کریم اي که آقاي دکتر حاجیاشاره داشته باشیم هم طرف آنیعنی باید اطلاعات  ،م مکانیویگم سنتی من میویگهم دید من نمی

لی ما و ما با این مبارزه کنیم و مبارزه کنند آنولی آنها باید با  ،و ما از کمی آب برندیمآب رنج که بعضی از کشورها از زیادي ند کرد
مان راي صنعته ببا این آب کم خیلی خوب رفتیم جلو در صلح و صفا بودیم چه براي کشاورزي چ هسال هزار دیدیم که با این سابقه چند

ما و طبیعت ما  گرفتیم که سازگار با بستر االگوهایی ر درفتیم ولی همین اشاره بسیار قشنگی که کردیجلو درست  نیچه براي شهرنشی
چند ساله  به همین دلیل این ما نبودههاي فرهنگی و اجتماعی آن با بحثنبوده و حالا فقط این نیست بستر و طبیعت نیست در کنار 

رویه مصرف کردن که وجود دارد به نظر شما بزرگواران از آقاي مهندس احمدي بپرسم بیشتر در این بی نالا .ایمریخته به همخیلی 
 ن شهرنشین هستیم وکارهاي خدماتی در شهراکنیم اکثرمصحبت می باهمکه ر شهرنشینی؟ چون ما یا درکشاورزي یا د است صنعت

و کشاورزي و مقدار آبی که  داز صنعت و مقدار آبی که لازم دار دنخبر داریا شهروندان دهیم کمتر خبر داریم از عام مردم انجام می
 ريبیشت ریتأث اتفاقاً نالا هاماآقاي مهندس احمدي کد .هست هارزشی هم که آقاي دکتر امامی اشاره کردند نظر شما چ آنو  دلازم دار

 ؟روي این کم آبی گذاشته
 بخش کشاورزين در امصرف آبم میزان ما در ایران بالاترین است کهن که واقعیت قضیه این اعرض کنم به خدمتت احمدي:

 دبسیار پایینی که در بخش کشاورزي ما دار راندمان با متأسفانهکنیم و در بخش کشاورزي مصرف می درصد آب را نوداست یعنی 
 که بخش کشاورزي استاین و نکته دوم هم  آن بزرگوار اشاره کردند به دو که استن مسائل فرهنگی اها و همعلتش هم زیرساخت

ه هستند ب کشاورزي کشورمان هم درگیر جمعیت درصد ده حدود در و شاید الص ملی کشورمان را برعهده دارددرصد تولید ناخ دهما 
 هددرصد مردم درگیرش هستند و تولید ناخالص ملی هم  دهکنیم که درصد آب را داریم در بخشی هزینه می نودتر ما عبارت ساده
ر قرار به اگ به نظر بنده اتفاقاًما است و  کشاورزي ، بخشترین بخشدر نگاه کلی به نظر من پرمصرف ،وابسته است وددرصد بش

مدت ر کوتاهد دکشاورزي این بخش کشاورزي است که باید هدف اصلی باش، خانگی سه بخش صنعتی، از جویی هست در هر کدامصرفه
شاورزي اینها ک ۀنیزم درتغییر نگاه سنتی و نگاه مدرن  ،هاي کشتتغییر روش ،کریم اشاره کردندحاجتغییر الگوهاي کشت که آقاي 

 هسالی  دوبرسند در بخش صنعت ما حدود  توانند به داد این مشکل مامی مدتانیمو  مدتدر کوتاهاي مهمی هستند که شاخص ه
کریم یکه من اول عرایضم صحبت کردم و آقاي دکتر حاج طوردرصد مصرف آب هم حالا همین سهالی  دودرصد مصرف آب داریم 

لطی کریم به دلیل الگوي غیاشاره کردند و دکتر امامی هم فرمودند به علت جانمایی غلط صنایع و یا مطابق فرمایش آقاي دکتر حاج
براي  دشت مرکزيما داریم آب را در  واقع درهست یعنی  آمددر بخش صنعت ناکارکه استفاده کردیم این میزان مصرف آب هم 

هم  آنجا .وندو دریاي عمان منتقل ش فارسجیخلتوانستند در حاشیه جنوبی کشور در دریاي کنیم که این صنایع میصنایعی استفاده می
تولید انرژي ما  اقعو دردر صنایع و هم  توانستیم آن را شیرین کنیم و استفاده کنیمآب فراوانی هست که با کمترین هزینه به نسبت می

استفاده کنیم  فارسجیخلتوانستیم استفاده کنیم از آب بیشترین حد را دارد یعنی ما از گاز منطقه پارس جنوبی و یا از نفت خوزستان می
ر ایران علتش هم این هست که د .عملی نشد وقتچیهها ستااین سی متأسفانهمنطقه منتقل کنیم که  آنبه  ار برمان يانرژصنایع  و

ن اکه نگاهش شودهایی تنظیم میشود توسط دولتهایی که تنظیم میست یعنی این سیاستا محوردولت يگذاراستیسالگوي  متأسفانه
مدت و ام این است که حالا در میانمن تصور شخصی ،به این قضیه نگاه کنند کلان توانندینم وقتچیهساله است و  چهاردوره  دو

یم مدیریت کنیم بتوان افزاريو سخت افزاريتغییرات نرم شاید مدت شاید بتوانیم در کشاورزي با تغییرات خیلی ساده و ساختاري وکوتاه



 شاید بیشتر به داد ما برسد. صنایع لندمدت همان تغییر جانمایی هم شهر ها و همبحران آب را ولی در ب
آقاي احمدي، حالا از آقاي دکتر امامی بپرسیم. آقاي دکتر امامی با توجه به اون دانش و ی صحبتی که شما کردید ول محمودي :

نایع ما در . و چرا صتجربه که مهندسی ارزشی صنایع خیلی بزرگ را انجام دادید، آیا فقط آب آیتم اصلی است یا یکی از آیتم ها است
آقاي دکتر حاجی کریم می فرمایند مکانش یا توسعه اش اشتباه بوده فرماید غلطه، جاهایی قرار گرفته که آقاي مهندس احمدي می

ار مهم هاي بسیهایش هم آب است، آیا یکی از آیتمها یکی از آیتمشما خودتون هم این اشاره رو داشتید این صنایع یا این کشاورزي
می یریم جلو؟ آقاي دکتر اماداریم اشتباه در اشتباه م دیدم چرا دوبارهاي هم داشته که ما این کار رو داریم انجام مییا یک دلایل دیگه

 .در خدمت شما هستیم
 دلار در دو براي ما ب اینجاگفتند آخودم رفته بودم بازدید یک مجتمع دلار بگیریم من  400تنیببینید اگر ما فولاد را  امامی:

ش این است که ما اهبه نظرم نکت دلار است من 400فولاد  چون د،دلار است ولی توجیه دار دوو توجیه داره یعنی متر مکعبی آید می
یدي ن در ایران چون از سوخت سوبساصنایع فولادمما کنیم یعنی چی؟ یعنی اینکه بعضی مواقع نقاط قوت را به تهدید تبدیل می

لی است هاي فسین که سوختاطه قوتمیعنی ما از نق دگیرحالت بهینه را نمی آند در واقع آیمی ن دراش ارزیآب هم برا دکناستفاده می
عنی ما ی ،ناکار آمدي کلی هم که اشاره کردم حاصل همین هست آن و  دهیمیک مواقعی کار بهینه انجام نمیو کنیم بد استفاده می

شو باید دید دلایل لبتها ،دهیم و این نکته هستبتوانیم ادامه ناکار آمدي چون کشور بسیار ثروتمند هست این ناکار آمدي را می در واقع
ي این فشارها و هست در آنها تصمیمات فشارهاي سیاسی شود خیلی وقتیعنی تصمیمات یک وجهی گرفته می، نگر نیست و نگاه کل
ر دارد آقاي دکتر ثیأبینند خیلی تو مردم هم خیلی از مواقع چیزي که می دیک راي بگیرن دنهخوادست کم نگیریم و می اصلاً را سیاسی

سال پیش کسایی که در  400الی  300سال در حقیقت  1000سال مسئله مدیریت آب دارد  1000البته هلند هم  ،هلند اشاره کردندبه 
سال خیلی  200من کتابچه تاریخچه هلند را نگاه کردم در  .هلند مسئول آب بودند یونی فرم نظامی داشتند یونی فرم مخصوص داشتند

در قانون اساسی اشاره کردیم که شاه  سال پیش 173 اًهستش تقریب 1848هاي جالبش هم قانون اساسی العاده است و یکی از چیزفوق
فتند و رگفت که از اینجا کانال بزنید بروید اونور و بعد اینها میآمده و میشاه می قبلاً .ها دخالت کندتونه در مسایل فنی پروژهنمی

ود خوبی بابتکار به نظرم کار در اتاق فکر آب که  ،سال پیش هلند هم نیستیم 170ن در سال پیش یعنی ما الا 170شدند وگرفتار می
هیم هجد ؟هفدهم هستیم ،ز وزارت که ارائه کردند و وقتی که صحبت کردند صحبت شد ما الان قرن چندم اروپا هستیمدر حقیقت ا

ي ااینها که با همدیگه ترکیب کردند یک نکته دیگههاي جدي است که خیلی هم راحت نیست همه به هر حال یک چالش؟ هستیم 
آقاي مهندس احمدي درست  ن درصد صنعت و شغل و کشاورزي هست یکمی کلاً ي آهم که شما اشاره کردید راجع به مسئله

 80ه این تاین در کشورهاي توسعه یاف یعنی اصلاً ،ت و ما باید عوضش کنیمدرصد باشد که بقیش هس 80شاید حدود  فرمایند ولیمی
درصد کشاورزي است در هلند  20بره و بعد حال محدوده و صنعت داره بیشتر آب می درصد براي شرب و صنعت هست که شرب به هر

درصد کاهش و دومین تولیدکننده  90فرماییددقت می. درصد مصرف آب را کاهش دادند و دومین تولیدکننده کشاورزي در دنیا هستند 90
ما باید  ببینید هدف اصلی ،به آب اهمیت بدهیم همه در کشاورزيهیچ دلیلی ندارد که ما این بنابراین اصلاً ،دستنکشاورزي در دنیا ه

شرایط مناسب برایشان فراهم باشد و این از قدیم این در ذهن خیلی از مدیران  ،رفاه داشته باشند ،این باشد مردم ما باید کار داشته باشند
ما هدف  ،نه آب بگیریم ببریم همش رودخانه را گرفتیم همش از اینجا آب بگیر از اونجا آب بگیرااز این رودخ ما این هستش که ما فقط

که گردشگري  دلبطمی، شودطلبد که صنعتمون قوي کشاورزي نیست ما باید یک تغییر بنیادي داشته باشیم می ن آب نیستااصلیم
عوض  ار هاچهارچوب و باید کمیتواند به عشق گردشگران باشد می اًکشور واقعکند و چقدر آب مصرف می رگردشگري مگ ،شودقوي 

ب را آ ست نگاه کنیدا ن حاصل خرد پدران ماازعفران هم مثلاً .هاي بهتر داشت در واقع گیاهان بهتر داشتشود راندمانکنیم البته می



 م،بارها جاهایی داریم مثل ایلااً واقع من خودم الان مثلاً ،هست دیم خربانان یک میلیون درخت انجیرتاس در مثلاً ،کنندکم مصرف می
 300متر بارندگی یا میلی 700الی  600میلیمتر بارندگی دارد با  300که استخربانان میلیمتر بارندگی دارد در حالی 700الی  600ایلام 

اقع شرایطی چرا ما در و ،کریمیقول آقاي دکتر حاج برداري کنیم بهخواهیم کپیمیلیمتر بارندگی ما الان پتانسیل داریم ولی همش می
 خواد پولشو بده برق توي دنیا کیلومتر پمپاژ این پمپاژها را کی می 400متر  300هایی هست توانیم داشته باشیم یعنی الان طرحرا می
است و یعنی اینجا ما به زور  سنت هست ما برق مجانی آب مجانی این کارها همش زمینه ساز ناکار آمدي 10سنت  6سنت  7واتی 

وجیه دارد اگه ندارد تببینید هاي واقعی است رقمرقم ها، تونید فکر کنید که که میچرخونیم در حالیسوبسیت داریم یک سیستمی را می
این  تاي که هسهاي بسیار بسیار خوبی رو از لحاظ آب دارد پس نکتهچهارچوب فکریمون را عوض کنیم همه جاي کشور پتانسیل

مد مناسب داشته باشه اون دیگه باید آدرصدش باید در 20درصد کشاورزي باشه حالا با این  20یعنی  80به  20بشود  ،باید تغییر بدهیم
اي هست ببینید چه گیاهانی براي ما مناسب هست راهکارشو داشته باشید توي همه دنیا هم همچین راهکارهایی هست آبیاري کوزه

گیاهان دارویی چقدر پتانسیل دارد براي ما فقط همش کپی هستش همش بیاییم  مثلاًاً حقیقت .روش باید کار کنیم این را پیش ببریم
 شورکشود که خیلی از این مسائل ناکارآمدي شکل بگیرد به هر حال گندم بکاریم و در واقع این مسئله خودکفایی هم دوباره باعث می

ه کنم این اي هم که باید اشاراگر پتانسیلش را داشته باشد و در شرایط سخت قرار بگیرد اول باید مصرفش رو کم کند و نکته دیگه
درصد از این آب داره تلف  30یعنی  .شوددرصد مواد غذایی تلف می 30هست که فقط نباید در ایران بیشتر از جاهاي دیگه هستش 

 2600ت یعنی همه ما و همه شهروندان به نظر من نقش اساسی دارند براي اینکه کمک کنند یک همبرگر اینها هم در حقیق ودشمی
ریزید دور توي وسایل همه متر مکعب آب را می 1,3کند شما اگر همبرگر را بخورید نصفشو بندازید دور انگار که لیتر آب مصرف می

ن است نوه کنیم ممکبزرگ نگاه کنیم ما این آبی که الان داریم تلف می ادراینها هست باید با یک نگرشی که ما نگرش پدر بزرگ م
این سدهایی  دلار باشه اصلاً 2الی  1اش تواند ارزش بالقوهسال دیگه بهش احتیاج داشته باشه و هر متر آب می 30ساله دیگه  20ما 

تومن این زمینه  30تومن  20تومن  10یم هدما یک دلار را می بعد ،آیددر می دلار معمولاً 1سازیم آبی که میاد پایین دست که ما می
 ناکارآمدي است.
هایی ران بود که از کشورهاي غلط که از اون ور دنیا در صحبت شما بزرگوابرداريولی صحبتی که فرمودید از نظر کپی :محمودي
تی هاي متفاوهاي مختلف که توامنديو جواب نداده در مملکت خودمان هم در استان است برداري کردیم و غلطکپی که پرآب هستند

در ریم یا میوه را آنجا بکان گیاه ارا دارند همین مقدار بارانی را که اشاره فرمودید متفاوت است ولی سعی کردیم کپی کنیم و این هم
در مورد سد رقابت هست که همه ، دن باشاتیهاشاید در صحبتاً عدب ان رقابت حالاداده ولی همنجا جواب نمیآصورتی که با اقلیم 

 امي هاستانا درتر مسیر غلط با مقیاس کوچک بنابراینسفانه همین اتفاق افتاده أها باید داشته باشد در مورد کشاورزي هم متاستان
با تکنولوژي  بله و نامن و طبیعتامبه بستر و اقلیمکه باید برگردیم در صورتی دکنهم ادامه پیدا می ي ماشهرهادر هم شکل گرفته و 

حالا با کمی بالا و درصدهایی که اشاره کردند  همین اًهست آیا واقع هکریم نظر شما روي این درصدها چروز جهانی آقاي دکتر حاجی
که  ویندگمی مثلاً م،بت میکنین صحان هست که با مردمشامیاندازد که بعضی از شهرهامن را یاد این می پایین درست است یا نه؟

گفتند الان اینجا یک سال یک قطره بارون نیومده یعنی در یک کردم میبودم و از دوستان شیرازي سوال میپارسال بود من شیراز 
قول آقاي مین کردند به أب این آب از کجا میاد از کجا آوردند توخ ،مدهاماه نی 12ن به مدت ایک قطره بار است شهر که مرکز استان

 هست ههاي آلوده روي این درصدها نظر شما چبه آب ودشبوده؟ چطور تبدیل می هدکتر امامی چطوري جابجا کردند و ارزش این آب چ
 کریم؟ی آقاي دکتر حاج

 ديو مهندس احم يمحموددکتر یید فرمایشات آقاي أدر ت و در خصوص فرمایشات آقاي دکتر امامی ببینید اولاً کریم: یحاج



گویند که فولاد اگر اون دوستان فولادي می ،دهندمیلیارد دلار یارانه انرژي می 1,1صنایع فولادي مستقر در استان اصفهان سالانه 
 1,1اون  هایشانترازنامهاگر در  رندآونمین اشیهامیلیارد دلار سوبسیت را در ترازنامه 1,1خاطر این هست که  هدلار است ب 400تنی 

گذاري هبسیاري از صنایعی که ما سرمایآب را بیارند  ذاتیو قیمت آب را بیارند  واقعیرند و قیمت ورا بیا انرژي دلار سوبسیتیلیارد م
 رندخمیدر کاشان و اصفهان هاي کشاورزي را صنایع فولادي امروز در دشت مرکزي ایران زمین يههمدارند، کردیم توجیه اقتصادي 

  تا زمانی که این چاه خشک شود وکنند نند و امتیاز چاه آبش را استفاده کشتش را قطع ک که خرندمیهاي کشاورزي را زمینفقط  و
لداري دولت پولدار بوده دولت بسیار پو ،اي مملکت داشتهالعادهالی فوقم بضاعتیک زمانی یک  ببینید ،روند سراغ چاه بعديبعد می

خیلی  ش همیهاهزینه ،سابق را نداردمالی  توانشکست شده امروز دولت آن ورپولدار باباي  آنیدیم که حالتی رسآن بوده اما حالا به 
 ن حاتمآها و شود که دولت نتواند آن بذل بخششهاي خود دولت بزرگ باعث میهزینه ،زیاد بوده و هم بالا رفتن سن جمعیت

الحسابی ومی باشیم پس امروز روز به قول فقها را داشته به همه ضربه زدنداشتیم بسیار هم در آب هم د، هایی که سابق داشتیمبخشی
رو  اهها استفاده کردند باید بیایند و یک بار دیگر از مهندسی ارزش پروژهکه از این مواهب این حاتم بخشیهستش که همه دوستانی

 90یا  80ا حالا ی استدرست  هایتانفرمایش ها کاملاًدرصد آنبررسی کنند در خصوص  ددید واقعی نه با عدد سوبسی بایکبار دیگر 
نوع برداشت محصول در دنیا در حوزه  ؟کنیمکنیم چکار میمی استفادهکه این آبی که  استکند مهم این درصد خیلی فرقی نمی

کیلوگرم محصول به ازاي هر متر مکعب هم  3,3کیلوگرم است کشورهاي پیشرفته تا  2,7ب حدود آکشاورزي به ازاي هر متر مکعب 
ه ککشاورزي با همین بضاعت تکنولوژي آبی وقتی با همین فرهنگ گرم هستیم فاجعه است در این بی 800الی  700دارد ما روي 

 .زنمن مثال میاتیرویم من براو اینها حالا ببینیم به کجا می شود که خودکفایی و توسعه کشت و کارکید میأتکشاورزي شب و روز هم 
 .آنجلس تا سانفرانسیسکو یکسره مزرعه است همه آنها را خشک کردندمزارع بزرگ از لس مریکاآ ها در ایالت بزرگ کالیفرنیامریکاییآ

 اند که مزرعه داري ومتوجه شده ش راارزش هندسیها نمونده چرا چون در سیستم نظام مکدام از اون مزرعهاگر شما تشریف ببرید هیچ
توسعه صنایع  و ولیدهد شاید توسعه سیلیکونپاسخگو نیست و جواب نمی اصلاً آن ایالتتوسعه کشت و کار با توجه به بضاعت مالی 

ث صنایع کشت نیشکر باعدهد تا کشاورزي در خود استان خوزستان ما میخیلی بیشتر جواب  در آنجا و الکترونیک itکامپیوتري و 
ب به خوبی آدر مورد و آقاي دکتر امامی ما معظلی که امروز در خوزستان داریم  ،شودمیلیارد متر مکعب آب می 1,1مصرف سالانه 

ه زیستی در خوزستان است کیکی از معضلات ما عدم تخصیص محیط .کنمان هست بنده عرض میتخصص ایش بهش واقف هستند
ي هاشود خشک شدن تالابو در استان فارس که شما اشاره کردید می و خشک شدن هورالعظیم هاشدن تالابشود خشک نتیجش می

 1,1 بنا بر مطالعات دانشگاه شهید چمران هاي خوزستان لازم هستکل آبی که براي حیات سالانه و حیات اکولوژیک تالاب .آنجا
تا  7کنیم بیایم در صنایع نیشکر در اون که براي نیشکر در خوزستان استفاده میرد مترمکعبی امیلی 1,1یعنی ما این  .شودمیلیارد می

شود ما راهی نداریم جز اینکه /. می1ب آچغندر قند جایگزین کنیم این مصرف  طرح نیشکر تغییر خطوط تولید بدهیم و نیشکر را با
یم از خرید بردار ی و دست برداریم از این پوپولیسم دستواقعبرگردیم به مطالعات دانشگاهی به کارهاي کارشناسی و مهندسی ارزش 

اشتند بحث هاي اخیر دهاي سالیکی از افتخاراتی که دولت .سیاسی و غیر سیاسی و بذل و بخشش آب ببینیدمقبولیت  مشروعیت و
فقی ولوژي بسیار مودمت ولیوفق بود م ءو چند درصد ستاد احیاتجربه دریاچه ارومیه است ما در حوزه دریاچه ارومیه فارغ از اینکه چقدر 

ات ناروپایی استفاده کرد از امکا ي دو تا دانشگاهي جایکا به اضافهبه اضافه تا دانشگاه داخلی 4تا الی  3 توان از آمدم یرا در پیش گرفت
ب آطرح بود که از ارس ما مقطع این طرح م مانخوبی را استفاده کرد در ه خیلی و یک متدولوژي مطالعاتیسازمان ملل استفاده کرد 

مطالعات دانشگاهی مهندسی ارزش این را رد کرد و مقرر شد که به جاي  .میلیون مترمکعب 120ریم براي احیاي دریاچه ارومیه وبیا
 122آذربایجان غربی با همین تصمیم ساده  استان این کار کشت چغندر قند از جنوب استان آذربایجان غربی منتقل بشود به شمال



اگر ما برگردیم به مطالعات دانشگاهی . از ارس انجام بشودانتقال حوزه به حوزه  شد بدون اینکه یک ذخیرهمیلیون متر مکعب آب 
تیم سدیگه در این شرایط نی افتد امروزدهند و حال و روز مملکت به این روز نمیرا از دست می خود توجیه  ها اولاًبسیاري از این پروژه

م دادیاي انجام میتوانستیم این روند را ادامه بدهیم انتقال بین حوزهسال پیش می 15سال پیش  10شاید  که این روند را ادامه بدهیم
که چند هزار  شنویمبردیم ولی آنچه که در چند ماه گذشته در خوزستان رخ داده در اصفهان رخ داد اگر میآب را از کجا به کجا می

شوند زنگ جوري میدارد اینشان وضعیتشنویم که در استان خوزستان می ،شونددارند با تانکر آبرسانی می در استان اصفهانروستا 
بحث همین نسل ، هاي ما نیستش امروز بحث خطر و هشدار است امروز دیگه بحث مطالعاتی دانشگاهی و گذاشتن آب براي نوه

به نظرم اینکه درصد چقدر هست یک طرف ماجرا هستش اینکه کارایی و کار آمدي چقدر هست  دکناره زندگی میحاضري که اینجا د
 ببخشید عرایض من خیلی طولانی شد. تش،یک طرف دیگه ماجرا هس

وبی و به خ هايبسیار خوبی را زدید که با تجربه و با تحلیل و دانش دانشگاهی به راهکار هاينکات بسیار مهم و مثال محمودي:
هم بود این را از آقاي مهندس  دآقاي دکتر بحث سوبسیهاي شما رسیدیم ولی در صحبت ،ن دریاچه ارومیه را اشاره کردیدافرض هم

بسیار بالایی از نظر قیمت برق هست بعد از یک طرف اشاره  دسوبسیصنایع،  برايید که ویگاحمدي سوال دارم الان شما بزرگواران می
ي دکتر کنید این آب آقاآید خانه ما شما استفاده میآبی که می درکنید هم سوبسید وجود دارد بعد اشاره می کشاورزي درکنید که می

 استاین  پشتش هستش سوال من دافتد و سوبسیخیلی مجانی گیر منو شما می امامی اشاره کردند قیمت این آب خیلی بالاتر است و
 وجود دارد چه ایرادي دارد مشکل کجاست؟  دها سوبسیکه اگر در همه قسمت

رژي هایی که داریم بابت اندما این بخش از سوبسی کهتصور بفرمایید  در واقع، والا آقاي دکتر مشکل که زیاد هستش احمدي:
ژي که ما داریم از انر ددلار که در واقع سوبسی یاردیلم 1,1 کریم شنیدمیاز آقاي دکتر حاج ین بارآوري که من اولعدد سرسام آنحالا 

ها قیمت آبی که آقاي دکتر امامی فرمودند این بخش ودشهایی که می، این عددي که فرمودند یا حالا این بحثدهیمهمین فولاد می
یه ضواقع کانادا و بقیه کشورها شود ولی واقعیت ق ها شود و اوضاع و احوال ما مثل هلند و دراگر قطع شود در واقع باید خرج زیرساخت
کریم زدند که با  یساده آقاي دکتر حاج مثال خیلی 2اي براي انجام این مسئله نیست الان بیشتر آقاي دکتر من اعتقاد دارم که اراده

ستان و حتی یک ا درافزاري خیلی ساده یعنی با یک تغییر الگوي کشت به راحتی و یا یک تغییر در واقع مکان کشت یک اقدام نرم
 .ندناستان را برطرف ک 2به اصطلاح  1آب منطقه  تا از معضلات 2با یک تغییر مکان خیلی ساده در یک استان  هم نه استان به استان

ی پشتش من ول استاین نیازمند حالا آقاي دکتر هاشمی هم فرمودند نیازمند فکر، اندیشه دانشگاهی و تصمیمات دانشگاهی و اساسی 
قت وواقع تصمیمات دولتی هیچ در ساختار حکومتی ایران به واسطه در ایی کهاراده ی استکنم نیازمند یک اراده واقعباز عرض می
گیرد یدر اختیار دولت قرار م دها یک بخش حکومتی باشحالا برعکس سایر بخش سفانه بخش آب به جاي اینکهاود متشگرفته نمی

 با تغییر ساختار کاري کند که حالا دولت بعدي که مثلاً ،سال است و هیچ دولتی حاضر نیست 4تا  2دولتی که عرض کردم نگاهش 
بخش اول فرمایش شما که موضوع گردد به و این باز برمی بهرمند شود آنکار قرار بگیرد از معایب  مسند در رسال دیگ 10 است قرار

 ان راهمه کارهاي خوبم يهثمر هم هست متاسفانه ما دوست داریم در دولت پایین جامعه levelفرهنگ را مطرح کردید فرهنگ از 
مکانات ان از افرمایش خودت و ه قول آقاي دکترب که در واقع این اتفاق بیفتد وگرنه الی ماشالاً شودن ببینیم این باعث میامودخ

ب را در آ هاي در واقع موجود به راحتی مشکلاي الگوي زیستی و یا چیدمانشود استفاده کرد و با تغییرات خیلی سادهدانشگاهی می
در این  اد ردر واقع اگر ما این سوبسی است هم طبیعی دبزرگوار هستم در مورد سوبسی دومدت حل کرد من موافق فرمایش این کوتاه

 .ها هزینه شود سرانجام بهتري خواهد داشتزیرساخت دردر واقع  باید بخش هزینه نکنیم عرض کردم
 و ن یا سیستم آبرسانی خیلی حفاظتیامیآقاي مهندس چرا آب در شهرها ،جلویم ورادامه صحبت را با خود شما می محمودي:



امنیتی است در یک طرف همه بزرگواران اشاره کردید که یک سیستم مافیایی وجود دارد که براي جابجایی آب ولی داخل شهر که 
 آید براي شهروندان و سیستم آبرسانی شهرها چرا حفاظتی و بسیار امنیتی است؟می

هرها در ش اًکه ما آب را مستقیم استاین  اًمشخص از دید بنده قابل درك است آنآقاي دکتر بخشی از  ،واقعیت قضیه دي:احم
م یا تروریس یا خدایی نکرده به هر دلیلی شوداین ترکیبات آب  درترین اشتباهی که کنیم و کوچکن استفاده میامیبزرگترها ،نامیهابچه

ثیر این أت بیش از اینکه بینندومردم کشور آسیب می شود جمعیت زیادي ازآب آلوده  ق دیگري باعث شود اینانگاري یا هر اتفایا سهل
قضیه  نآ ساده چند سال پیش شما شنیدید موضوع نیترات در آب را که اصلاً خیلی مثال یکثیر روانیه این مسئله هست أت دقضیه باش

فروختند با شیشه می درواقع آب  معدنی که نه در آب تا شرکتی که 2الی  1یعنیاین وسط  ،نقدر زیاد شد که یک عده کاسب شدندآ
ا در واقع ما سیستم تصفیه آبی داریم که خونگی که آب رگفتند میچند تا شرکتی که به غلط  مثلاً .دکه آب ما نیترات ندار تبلیغاین 

 اي که به ذهنحملهو واقع تهاجمی که به ذهن مردم  دادند از این در هایی بود که انجامگیرد حالا اینها همه کلاه بردارينیترات را می
ها ضربه خوردند یعنی حتی یک لیوان آب خوش از گلوي کسی پایین مطرف قضیه خیلی از آد آن مردم شده بود سوء استفاده کردند

حوضه  نیترات مربوط به چند حلقه چاه در یکم که در آخر هم مشخص شد این بحث ویالبته بگ .موضوع امنیتی است اًطبیعت ،نرفته بود
کریم و آقاي دکتر امامی بیشتر بتوانند توضیح بدهند و در نهایت تمام شده و موضوع مهمی ی کوچک بوده که حالا آقاي دکتر حاج

زا تواند سرطانهستش و می ابر استاندارد موجودبر 3برابر و  2آب  درغلظت نیترات را  اي که مثلاًنهایت این موضوع ساده نبوده اما در
یافتد حالا اینکه و باید این اتفاق ب دباید نگاه امنیتی باش به مسئله ي آب نگاه اًآورد طبیعت مملکت شما دیدید که چه بلایی سر ،باشد

در  من در همین حد دانند وبزرگواران می راي در واقع باید ورود پیدا کند را دیگاین میزان امنیتی بودن تا چه حد هستش تا چه لایه
  .واقع تخصص دارم

  طور حفاظتی و امنیتی است؟ سیستم آبرسانی شهري؟آب همین هم رآقاي دکتر امامی در کشورهاي دیگ :محمودي
ن ایعنی ما بعضی مواقع براي سدهاي بزرگم استبله کمابیش این مسئله وجود دارد در ضرایب ایمنی هم در حقیقت همین  امامی:

اب آقاي شود و به نظر من جنهاي اتمی استفاده میفقط در نیروگاه آن کنیم مشابههاي یک در میلیون سال استفاده میهم یک ضریب
رسد که در واقع اگر اجازه بدهید اشاره کنم، اشاره شد به دریاچه تا نکته به ذهنم می دومهندس احمدي خیلی خوب جواب دادند ولی 

 هدیک سال دو سال سه سال پنج سال  آیدمی پایین یی رسیده بود و آمده بود پایین و دائمسطح بالابه  2005ارومیه، دریاچه ارومیه 
قدر این بحران مشخص شده که جامعه سال طول کشید تا این دریاچه آمده به جایی رسیده که این سیزدهالی دوازده سال،  دوازدهسال 

آیا  ،کردیمبه این کلیدي را ما نباید به درستی پایش میآبی یست این منبع حرکت کرده و دولت هم حرکت کرده ولی آیا این سوال ن
ما بارش  در اکثر استان هاهاي آینده هم کنیم ولی الان متاسفانه همین امروز خبر هستش که ماه اشبینیتوانستیم درست پیشنمی

کسالی بعد از این خش ام نیم بارشااین بحث مهمی هستش که یعنی اگر ما بد بویک مقداري خ ،زیر نرمال داریم هواشناسی اعلام کرده
سطحی داریم میلیارد آب  130الی  120شود استفاده کرد ما در زمینه پایش ببینید اگر ما دوباره یک تدابیري را میدر  پاییز،  کم هستش

ن خیلی ا؟ یعنی از نفتمهمیلیارد دلار یعنی چ 200شود بگیریم می دلار 1میلیارد اگر هر متر مکعبی را  200این آب زیرزمینی هم داریم، 
قشنگ پایش کنیم هم پایش کمی و هم پایش کیفی یعنی ما اینجا چون فقط  آن راوقتی یک ثروت بزرگی داریم باید  .است بیشتر

زیادي با  ها یک مقداراین دیدگاه اي است ورشته ددیوار بزنم یعنی آب یک بحث چن م فقطوبر ،م فقط سد بزنموبر هستم، بتن بلد
 30ش تاسپانیا یک سامانه پایش هس دراي خیلی غلبه پیدا کرد براي کارهاي ما، ما آب را بایستی قشنگ پایش کنیم و دیدگاه سازه
دلار  یونمیل 500کره جنوبی  است، در  میلیون دلار چون یک کشور 800، استن امیلیون دلار سامانه پایش خیلی ارز 800سال پیش 

 کیدأاید تب را داریم و روي این مسئله پایش ما مسئله پایشاین است که  اي که وجود دارددهند دقت بفرمایید و نکتهپایش می هزینه



 ن همامیهاکریم نرسیده بودم ولی رشتهیهم هست من خدمت جناب مهندس احمدي و آقاي دکتر حاج ريکنیم و یک نکته دیگ
اي شود، نکتههایی که انجام میبینید در صحبتن را بگذارید کنار هم یک همپوشانی خوبی میامیهااگر صحبتمتفاوت است ولی شما 

کنیم  يکاره چ ویدنسته بگاتونمی در هلند سال پیش 170کردم حتی پادشاه از  شما اي که بهن اشارهاهم که استکه وجود دارد این 
هاي سیاسی و شود پروژهکه باعث می استدید مستقل  این دیفرمایو با دید مستقل دقت میاي انجام بشه این باید کار فنی چند رشته

مقدار  کهاي دانشگاهی درحقیقت من یراجع به پتانسیله باشیم باید این را تقویت کنیم. اي را ما نداشتاقتصادي و حوزه غیر هايپروژه
هاي یعنی موضوعات ما الان گرفتار بحران ند خودشان هم این را اشاره کردندآفرین نیستهاي ما ثروت ها، دانشگاهانتقاد دارم به دانشگاه

ز دانشگاه ا یک گروهیدارد چند سال پیش را شود که بیشتر ارزش مقاله نوشتن بزرگتري در آب هستیم و یک موضوعاتی مطرح می
 نآاي را برگزار کردند و خیلی جالب بود ه شریف یک جلسهملبورن استرالیا آمدند در مورد همین موضوع دریاچه ارومیه در دانشگا

فاق خشکسالی بزرگی در استرالیا ات چون چند سال قبل یک اي بود چراگفتمانشان حرفه ي آنهاهمه که بودند يتا استاد 7 ، 6 دوستان
هاي شگاهبه سمت اینکه مسائل را حل کنند دان دنوافتاده بود به نام خشکسالی هزاره و در واقع مجبور شده بودند آستین را بزنند بالا و بر

هایی ها در واقع چالشانشالا بتوانیم در همه زمینه .بدنه بسیار خوبی داریم بدنه را باید به کار بگیریم اًما هم باید ثروت آفرین بشوند قطع
ما باید  ست واشاره کردیم هم مسئله فنی مسئله پایش بسیار مهم است به مسئله امنیتی هم ا ،که داریم را حل کنیم پس مسئله آب

 15فوت شدند  نفر 400 نفر تا 300سال پیش یک سیلابی در تهران اتفاق افتاده  34 ،1366 سال ببینید ،ن هم تقویت کنیماپایش آبم
ر هم مهمتدهیم به این ماجرا دیگر از این ش نکردند چون اهمیتی نمییطراحی کرد هنوز اجرا ارآنجا سال پیش سامانه هشدار سیلاب 

 دشون جامع امیاه اي اتفاق افتاده یک مقداري بایستی دیدگاهخاطر بزرگواران هستش که چه ماجراهایی و چه فاجعه ر ما داریممگ
کر من ف برداریم اشود الان اگر سدهاي ما رمیکه حمله به سدهاي ما  استن بحثی که الان یک مدت آاي با ترکیب سازه و غیرسازه

د ساعت برق داریم یعنی کل سدهاي ما اگر برداشته شود ما چند ساعت آب داریم چند ساعت برق نچ و کنم ما چند ساعت آب داریم
این  شده ویا خیلی باید کوچکتر احداث می شدهنباید احداث می اصلاًهاي اخیر خصوص در سالهالبته سدهاي زیادي هم بوده که ب

ها شگاهن را حل کند و داناهاي دانشگاهی و علمی را ببرید به سمت اینکه مسائلمدر واقع باید پتانسیل االلهدارد به هر حال انشا نکته وجود
ضاي ها در یک فآن نگاه مستقل تصمیم راجع به پروژهن تقویت شود و امیاهشود هم دانشگاههم تقویت شود هم صنعت تقویت می

من چند روز  سفانها، متنند که چه شرایطی هستابعد آموزش، مردم باید آموزش ببینند، مردم باید بد ببینند وکه مردم هم باز و شفاف 
نهایت عدم اطمینان، بدبینی شدید حاکم کند در خوزستان بودم یک جو بیپیش در جلسه مجازي یک نهادي که راجع به آب کار می

 وبی انجام شود.طلبد که کار فرهنگی خیلی خیلی خاست و این می
ه نیم، هم اینکادر خصوص حفاظتی و امنیتی بودن آب بد اخواهم نظر شما رهم میکریم بسیار عالی آقاي دکتر حاج محمودي:

ود همه شاشاره شد، چرا این بحث خوزستان هر سال تکرار می الان سوال بعدي هم با شما مطرح کنیم اینکه همین بحث خوزستان که
ه در شود و هم اینکوجود دارد و چرا برطرف نمی کارونشوند آن را برطرفش کنند در جاییکه همه متخصصین هم فعال می و ولینئمس

، ا درست بوده، غلط بوده، آیا از نظر تخصصی ایناست خوبهایشان هم خصوص سدهایی که زده شده روي کارون، اشاره کردند، خیلی
هاي کشاورزي و اجتماعی هم بوده یا نه استاندارها یا نه مهندسین آب هم نظر دادند یا بحثآیا فقط دیدگاه مهندسی عمران بوده 

 :دکتر در خدمتیمآقاي  دوست داشتند در استان خودشون تعداد سدها را بالا ببرند؟
ت، آب اامنیتی بودن و نبودن تاسیس  خواستم در خصوص پرسش شما که در خصوصببینید آقاي مهندس من می کریم:حاجی

منابع آبی  تمدیری ترین ساختارکه در کشور فنلاند عالی اي بگمخواستم از یک تجربهو فاضلاب درشهرها پرسیدید براي این کار می
 مدیریت از، وقتی صحبت شرب هستش قابل ها آبشدرصد این 95هزار دریاچه دارد دریاچه آبی و برکه که  188هستش ببینید فنلاند 



ب شرب ، فاضلاب تصفیه شده را ببرد به آ2027اولین شهر دنیا خواهد بود که در لیترلی ود یعنی این و جالب است شهر شمنابع آبی می
 اها راچهدری آنآب مال ما نیست و اجازه برداشت از  آنتند که فگ ،همه آب هستش ن ایناپرسند شما که دوروبرتوقتی از فنلاند میو 

ه ست درآمد سرانا ما جمعیت دارد تولید ناخالص ملی نصف ما 16/1به عبارتی  میلیون نفر جمعیت دارد 5/5 نداریم خب ببینید فنلاند
 وناریکس آمدند از ایشی که آقاي دکتر امامی فرمودندن سیستم پاب چیکار کرده فنلاند همو، خ 5000دلار است مال ما  48000 هاآن

 کار کردند  ARوکه روي حوضه هوش مصنوعی  ونه دونه شناسایی کردند و کسانیها رفتند دو مایکروسافت استخدام کردند و آدم
ن را او بار کند برفگیري میجوي را اندازهي نزولات اي گذاشتند که از قلهار پیشرفتهییک سیستم پایش بس بعد و شناسایی کردند

دهد م میگیري انجاد در اندازه عام اندازهآیبعد می و کیفی کند هم پایش کمی و هم پایشگیري میکند رودخانه را اندازهگیري میاندازه
 dataتوانید اطلاعات پیوسته و اطلاعاتی که فقط جوري میاین هاخروجی پسابآوري فاضلاب و در نهایت در هاي جمعبعد در شبکه

 ،را اینها از اطلاعات data- information- knowledge پارادایم شود ومی knowledgeنیست تبدیل به  informationو 
knowledge یعنی نه انتظار خشکسالی دارند پیششوند، و در مواجه با شرایط بحرانی منابع آب دچار شگفتی نمیکنند می خلق 

مصنوعی در م هوش و سیست کنندبا اینکه اقلیمشون اقلیم بسیار پر آبیه، به خوبی مدیریت میکنند ونه انتظار سیل دارند بینی می
د این سد و بتوان دچه مقدار خالی کن و  کند پرچه زمانی در سد دهد که سیستم هوش مصنوعی اطلاع میکنند تنظیم می ان راشیسدها

 اًکنیم، طبیعتهاي آبی و فاضلاب صحبت میببینید یک وقت هست ما در مورد حفاظت فیزیکی و منابع آبی و سامانه رو تنظیم بکند
اما یک وقت  تواند انجام شودحمله تروریستی و حملات بیولوژیکی می استوله حساسی قفیزیکی باشد چون آب بسیار مباید حفاظت 

 ازيسدوستانی هستند که اساتید و متخصصین شهر ، مخاطبین این نشست احتمالاًکنیممی آن هست که ما حوزه آب را نگاه امنیتی به
گیرد، معماران و پایه ریخته در اختیار معماران و شهرسازان قرار می اطلاعات صحیح و هستند چقدر اطلاعات آبی به روز و دقیق و

د، هر پتروشیمی رو طراحی کند ند بیمارستانی را بسازند یک استادیومی را بسازناي را طراحی کنخواهند یک سازهشهرسازان که می
خواهید یک پروژه شما که می .گیرد ؟ چقدر سهم اطلاعات در اختیارش قرار میاستارش یدر اخت آبی در اطلاعاتد چقنرا بسازسازه اي 

کنند با چه موانعی مواجه هستند هایی که آب تهران را تامین میبدست آوردن آبدهی رودخانه تهران و پایتخت طراحی کنید براي در
لزوم اطلاعات دارند همه این اطلاعات در دست  هاي دیدها در فنلاند سیاستنآی که در صورت درسن میااین چند سال پیش بدستم

و برنامه آب هست   Web-baseهاي سامانه روي اینترنت است ایشبخش عمده استن هست خیلی هم راحت امتخصصینش همه
اطلاعات آب و فاضلاب  به امنیتی نگاهبودن  غالب طور بوده اما امنیتی بودن و حفاظتی بودن هم هست ولیسازمان ملل هم همین

  .یموشمواجه می 98سیل  مثل که ما با یک مصیبتی  ودشاشکال مواجه می امضر است و وقتی ب بسیار کشور به نظرم
 در جلسه دیگري در مورد کارون و سدهایی که است کنم که اگر ممکناین فکر می بهو استن کم اخیلی وقتم اًحقیقت محمودي:

خرین مهندس احمدي و آ خدمتکه دوباره برگردیم  استصحبت کنیم بنابراین پیشنهاد من این  دنجا دارآجام شده و مشکلاتی که ان
 درا دارن؟ آیا مهندسین مشاور و معماران و شهرسازان، متخصصین راهی دارند آیا راهکاري دسوال اینکه به نظر شما راهکاري وجود دار

 ؟که وضعیت بهتر شود یا نه
فرمایید که بحث و فرصت خیلی کم هستش ما خیلی مختصر راجع به والا آقاي دکتر اگر اجازه بدهید حالا شما می احمدي:

هم  نآگردد به معماران عزیز و بزرگوارانی مثل جنابعالی، راجع به م راجع به بخش شهري که برمییصنعت و کشاورزي صحبت کرد
آقاي دکتر  و کریمیهایی که آقاي دکتر حاجن بحثمان با توجه به آصحبت کنم، ما در واقع یکی از بزرگترین معضلات یک مختصري

گرم  که اتفاق افتاده و اقلیمهایی فرمودند در خصوص آب درگیرش هستیم حالا بخاطر جانمایی غلط و بخاطر درواقع خشکسالی امامی
ن اه خودمک آب هستش یعنی ما یک کشوري هستیمگري فرهنگی در مصرف م نیازمند یک بازهبه نظرد، دار ي ماهو خشکی که منطق



یم ورآبی هستیم اما از یک طرف دیگر کنار نمیفرمودند که درگیر آب هستیم، درگیر مشکل بیکریم هم مینیم آقاي دکتر حاجادهم می
متقاعد  ار کنیم و خیلی سخت کارفرماهاکار میه هاست کاسیسات سالن در بخش تاشاید حالا ما خودم ،م از مواضع خودییآکوتاه نمی

ن ما آب شرب را از آب در واقع امیهاکنیم که بپذیرند در واقع در طراحیکنیم و خیلی سخت شما معماران بزرگوار را متقاعد میمی
د همین موضوع ساده که واقعآ باور بفرمایی ،ست جدا کنیماهاي بهداشتی و براي شستشو بهداشتی که براي استحمام براي سرویس

اضافه کند جا انداختنش در این مملکت خیلی  ساختمانهاي درصد به هزینه 2گذارد شاید کلا هزینه زیادي هم گردن کارفرما نمی
وانیم فراهم تمی ن جدا کنیم این امکان را براي آیندگاناب بهداشتیمآشود یعنی ما فقط اگر بتوانیم آب شرب را از شبکه سخت می
اي تصفیه فاضلاب یا هن را از آب بازیافتی سیستماسیسات آب بهداشتیمأات زیربنایی این دو شبکه را هم جدا کنیم و تسسیأکنیم که ت

ان در بخش ساختم را نامیهادرصد شیرین کنیم استفاده بکنیم تا هزینه 100هاي لبشور و نه آبی که هاي بازیافتی و حتی درواقع آبآب
ه باشیم و من خیلی دوست داشتم فرصت زیادي داشتاست کریم که حالا بیشتر تخصص آقاي دکتر حاجی ريموضوع دیگ بیاوریم پایین

ن است یا همااستفاده از بازچرخش آب  بحثن استفاده کنیم اراهنمایی کنند و هردفعه از ایش رادر این قضیه و آقاي دکتر هم م
اري شما هاي معمرا هم با کمک و استعانت در واقع تیم آنخصوص در بحث فاضلاب خانگی که اگر هاي تصفیه فاضلاب و بسیستم

ه ک اولیش آنقدري نیست يهزینهآن ندازیم دیگر امروز روز یچه بزرگمان جا بهاي حالا چه کوچک در پروژه ممعماران بزرگوار بتوانی
کمک گرفتن از در واقع فقط یک تغییر نگاه یک تغییر دیدگاه ساده در بین دوستان توانیم با پروژه را تحت شعاع قرار بدهد یعنی ما می

اي از این مسئله آب را در واقع در ن که به این قضیه به اندازه خودش اهمیت بدهند ما شاید بتوانیم بخش عمدهابزرگوار معمار خودم
 زیربنایی و همچنین استفاده تاسیساتبه  آن تسريآب شرب و  نگاه ساده جدا کردن آب بهداشتی از 2شهرها حل کنیم یعنی با همین 

لگوي توانیم بدست بیاریم در کنارش تغییر اخواهیم داشته باشیم میجویی ساده را که در بخش شهري مین صرفهااز آب بازیافتی ما هم
تواند در دراز مدت معضل آب کشور سئله میتا م 3این  ،ن دکترها فرمودند در واقع جانمایی مجدد صنایع انرژي براکشاورزي که آقای

البته یک کشوري داریم در منطقه که  ،اي کنمما را حل کند هر چند که ما در یک کشور اقلیم گرم و خشک هستیم من یک اشاره
کنم از ند فکر مینکنند اصلاح بکنم حالا دوستان اشاره میانجایی که من میدآاین کشور تا  ،هیونیستیصرژیم  ،ریموبیا را نباید اسمش

 لحاظ شرایط بد آبی کشور اول و یا دوم منطقه است ما یک کشوري داریم به اسم اسرائیل که از لحاظ اقلیم به سمت کشورهاي خشک
، ستا خوب آن ، گردشگرياست هاي منطقه را دارد صنعتش خوبترین کشاورزيبینید که یکی از قويشما می رود ولی همچنانمی

ایم در لبنان تر که بیوقت همچین چیزي را در اسرائیل نشنیدیم یک کشور پایین، ما هیچاست خوب آن بخش مسکونیآب به اصطلاح 
با وجود اینکه  هاب همچنان براي لبنانیآبینید در لبنان حالا گرفتار هزاران مسئله هستند ولی مسئله هم همین مسئله را داریم که می

ندارد و  نیریب شآن کشور قطر هستش که چیزي به عنوان انج نشده و حالا کوچکترین کشور هماینجور بغر استیک اقلیم نامناسبی 
سائل حل کنند این مهاي جامعی که دارند نگاه میهایی که دارند با سیاستولی خوب با سیاست وداین به سمت کاملا خشک شدن میر

 نآ نگاه سیاست مقطعی و به یک نگاه حکومتی تغییرو ما از یک  امیدوارم به هر حال نگاه حکومتی به مسئله آب برگرده ، منشده
من بلد را ن راه حل اینم ان مخالف باشند و بیشتر موافق در واقع استفاده از نگاه دموکراتیک به این قضیه باشند من نمیداحالا شاید آقای

 مشکل آب را حل کرد. انوتو به این طریق شاید ب ساله باشه 4دولت  2اي ورنیستم ولی امیدوارم یک نگاهی به مسئله آب بشود که 
آقاي دکتر امامی شما چه دیدگاهی دارید؟ آیا راه حلی وجود دارد که مشاورین و متخصصین پیشنهاد بدهند و از این  محمودي:

 ؟معضل بیرون بیایم
الی  97هم بالاخره  زیادي که وجود دارد بازهاي زیادي وجود دارد یعنی ما الان به هر حال با این ناکارآمدي راه حل اًقطع امامی:

هایی وجود دارد و باید عزم جدي براي این . قطعآ پتانسیل. دقت میفرماییدن قطع نشدهاآبش خشکسالی هم درحتی درصد مردم،  98



 یناي که وجود دارد اینید نکتهیا انتخابات بعدي نباشد بب دساله نباش 4الی  2ن نگاه اها استفاده کنیم نگاهمپتانسیل کار قرار بگیرد. از
ن کوتاه استمداران نگاهشابه هر حال هر جاي دنیا بین متخصصین و سیاستمدارهاي دنیا زاویه وجود دارد طبیعی هم هست سی است که

توانند آگاهی بتوانند نزدیک به هم شوند مردم هستند اگر مردم می هاآنمدت است و مهندسین باید نگاه دراز مدت داشته باشند جایی که 
هاي فوري توانند این سیاستمداران و این متخصصین را با هم نزدیک کنند یک جاهایی هم ما بایستی دغدغهخوبی داشته باشند می

ها باعث که وجود دارد همین دیدگاه دولتی هستش و این ايمهندسی آب نکتهدر به هر حال  ،سیاستمداران را درك کنیم کمک بکنیم
تواند یم دقت میفرمایید چون بخش بخش سیستم دولتی است که نمینرا به اینجا بکشا ما نتوانیم خیلی از استعدادهاشده است که 

 کها الان انگیزه ندارند بیایند در مهندسی آب کارکنند این هم یک مشکل است یعنی مشکل استراتژیو خیلی، اتآمین بکند قضیه ر
که است  همیمن را جذب کنیم براي این قضیه این هم یک مشکل امیهاها بهترین کارشناستوانیم بهترین مهندسکشور ولی ما نمی

میلیون جمعیت  8سال پیش این خشکسالی وجود داشته که از 150، به هر حال کشور بالا و پایین زیاد داشته استقضیه ناشی از همان 
 2میلیون بوده  8سال قبلش هم  50میلیون بوده ،  8،  1300فوت شدند فکر کنم آقاي مهندس احمدي اشاره کردند  میلیون نفر 2

بتوانیم ارزش  کنیم یعنی اگرمیلیون کم شده به علت همین خشکسالی و به هر حال منابع آب ما منابع آب بدي نیست ما بد استفاده می
ها این بحث آمایش سرزمین اهمه ماجر دریم ورحالا جالب است هر جایی که ما می اسب است،نیم، چیزي که منافزوده را درست کار ک

 شود. چرا چارچوبش دیدهچرا انجام نمی روي آن استکید أهمه ت آید و این حلقه گمشده است و این آمایش سرزمین که اینپیش می
درن م دیمسمت اینکه ما  هرود بمی أدارد قطع يهاي زیادرشکه بایی شما آمایش سرزمین انجام بدهید هر جا أ. یعنی قطعشودنمی

برند هر جاي ن را انجام بدهند و پیش باها بتوانند کارشیم به سمت اینکه درختان مدرن داشته باشیم که اینوتوانیم برداشته باشیم می
ن را انجام بدهیم چه حمایت بشویم چه ادمما به عنوان کارشناس باید کار خو استها زیاد مناسبی یک قسمت هست به هر حال چالش

تیم ، همیشه ما دولت قوي داشنیم که آب ستون فقرات ایران هستشافرمایید بایستی اهمیت این ماجرا را بدحمایت نشویم دقت می
ان و ساسانیان هخامنشیهاي ما و از آب همبستگی داشته با قدرت دولت که بینیمکنیم میرا نگاه می نپاییو  بالان قوي بوده یعنی اآبم
اینکه مردم  رايفقط ب غنی استب خیلی آم کنم که تاریخ اخواهم با این تمفقط می را بحثمقصه است و راجع به تاریخ آب خیلی  حالا

کنیم می ن صحبتاشیتوانیم استفاده بکنیم من دیدم که مردم در واقع راجع به تاریخ آب براخیلی روي تاریخ آب میرا آموزش بدهیم 
نید ما چند فیلم مستند هم درست کردیم راجع ادکنند و همچنین که میبینند چقدر سریع موضوع را درك میچقدر سریع آموزش می

د و شوی حساب میطدستاورد مهندسی آب در قرون وس مهم ترین نات کهقدستاوردهاي بزرگ هستند  أبه سدهاي تاریخی که واقع
ید امیدوار بود و باید تلاش کرد کشور پتانسیلش را دارد اگر خوب فکر کنیم پتانسیلش را دارد که هاي دیگر هست به هر حال بابحث

سال پیش ساخته شده الان کمترین تراز آب را دارد سد  80در آمریکا  هوور مشکلات بتواند کمتر و کمتر بشود توجه کنید الان سد
درصد  70در سیستان خشکسالی داشتیم  50الی  49در سال  ارد یعنی ما مثلاًسال گذشته د 80همین الان کمترین تراز آب را در  هوور

شش دان اًن صورت انجام نگرفته قطعآدوباره خشکسالی خیلی شدیدتر داشتیم اما مهاجرت به  اًاخیر ،درصد 70مردم مهاجرت کردند، 
خواهد کریم زدند یک مقدار نظم و هوشمندي مییر حاجبا مثالی که آقاي دکت ترکیب کنیمنیم حالا این را با هم اوجود دارد اگر خوب بتو

به آب ربط دارد و خیلی خیلی موضوع  ار آن تا 7 است گفته ملل سازمان که چالشی 17ن را مناسب کنیم که از امشرایط ودکه بش
 دکتر. آقاياگر سخنم طولانی شد ببخشید  ، سرمایه گذاشت و به سمت جلو بردش،کلیدي است که انرژي گذاشت وقت گذاشت

ن و کلام آخر این نشست را بفرمایید براي راهکاري که توسط متخصصین و اکریم کلام آخر خودتآقاي دکتر حاج محمودي:
  .بفرماییددر ذهن شما هست  مشاوران
د استفاده کردیم ولی ماجرا اینجا هستش که مسئله آب رمونببینید اهمیت موضوع آب را خوب دوستان به خوبی ف کریم: یحاج



تی که ببینید وق ی روبه رو هستیم و متخصص باید کار خودش را انجام بدهدبه هر حال ما با یک موضوع چالش تمدن مهم است.خیلی 
میلیارد تومان هزینه 1000م این در تهران ممکن است به سازیکنیم و میما یک متجع تجاري مگامال را داریم در تهران طراحی می

چیزي به با  یمگوخودم را میي گر فرض بفرمایید یک مجتمع مسکونی، تجربها بازچرخانی آب کهاستقرار یک سیستم  داشته باشد اما
یک سیستم بازچرخوانی گذاشتیم براش، فاضلاب خودمان را بهتر  با احتساب همه چیزش میلیارد تومن 17الی  16قیمت امروز حدود 

 درمیلیارد تومنی  18الی  17کار بزرگی است این هزینه  در سال کردن  saveهزار متر آب را در تهران 80الی  70نجام شده ولی ا
در پتروشیمی هم همین در ، اًامالی هیچی نیست هیچی نیست واقعهزار میلیارد تومان هزینه ساخت یک همچنی مگ 14حدود  مقابل

یند و شود این را ببر پروژه و تشخیصی که متخصص اون کار ارائه شده و طرف کار حساب می صنعت هم همین فقط کافیه که مشاو
دچار چالش  کنمدادنش و مطرح شدنش و مربوط به قیمت و هزینش توجیه مناسب کنارش باشد من فکر نمیپیشنهاد بدهد. پیشنهاد 

 ریت منابع آبیهاي مدیرا و اون تکنولوژي روز را و اون سیستم آب از طرف کارفرما بشود و اینکه مشاور اون دید را و اون ارزش ذاتی
 را به خوبی بشناسد.

ن ادتن و تجربیات خوابزرگواران امیدواري که داشتید خیلی تخصصی بود یعنی با رشته خودت 3 هر خوشبختانه ممنون :محمودي
ه بسیار با ارزشی براي خود من بود ولی فرصت نشد کنشست  اًن نتیجه برسیم حقیقتآراهکارهاي تخصصی را دادید که امیدواریم به 

در نشست بعدي باز هم  اهللانشا .ي که در این سرزمین وجود دارد صحبتی بکنیمرهاي دیگها و بحثدر خصوص سدها و تالاب
حبت بشود و بدانیم که ها و مسیرها ص،ها و رودخانهدریاچه ،هامرداب، هاتوانیم از شما بزرگواران دعوت کنیم که در خصوص تالابمی

به عنوان  اًاتفاق دانستند که کمیاب است ولی نیاکان ما میطور که اشاره فرمودید سرزمینی است که کم آب است واین سرزمین همان
 ازنیم ااین فرصت چه از نظر مهندسی بود، چه از نظر اجتماعی بود چه از نظر اقتصادي بود امیدوارم که دوباره بتو یک فرصت دیدند و

بزرگواران جناب آقاي مهندس پدرام احمدي، جناب آقاي دکتر  3کنم از شما تشکر می .یموبر جلو درس بگیریم با دانش امروزي آن
پارات و آ پی و ازکریم این برنامه از اینستاگرام مجله ایوان و از کانال تلگرام اندیشکده هرمکامران امامی، جناب آقاي دکتر رضا حاجی

 کنم.بزرگواران و خداحافظی می 3. تشکر مجدد دارم از شما شود نگاه کردبارها و بارها هم می شود وش میاز یوتوب پخ
 


